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2. QUE HAY DE VERDAD EN TODO ELLO…  
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�
�



����������	
��������	������	�������	������� � ����������������������	���������

 10 

�
%�	�9������	�
�
���3��� �������� ��� ��� �����.���	��� ��� �	� 
�"��� 	�� ;	� 	������ ��������� ��	� ������	� ��� �	��
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�
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�
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�
3. LA LEY DE PROMOCIÓN DE LA AUTONOMIA PERSONAL Y A TENCIÓN A LAS 

PERSONAS EN SITUACIÓN DE DEPENDENCIA  
 
�
#��	�	� 
�����
�	� ������	� 
�������3��� 	�� ����� ��� � ���� 	�	����� ��� ������!�� �� ��� ��
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��� �����	-� ����� ��� ��	� .������	� ��� ��� �	�

�.�	�����	-�������������������	�
��	��	����	�� ����!�������
��������-�����������������������
�����	���������������	�������	-������������������ ���������������
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����������	�������	��
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��	��	���
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������I��
�
���� -� ��� ������	������� ��� ��� ������!�-� �� �� �	� ���-� � ��� ���	� ��� �� �	� ��� ��� 	������� � ���
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��������-���	�������.����!�����
�	������		�������������	���������������������:�� �����������������	-��������
��	����!��
E��������
��������-����3����	����
�������������������������	 	�������������	�����������
�
>�������	��������	����
����
���!�������������� ��-��	�3��-�	������-������	������0�����
������-��������	������������	������		������ ����	�3��������	�����������C���������	�
��� ����-� A��� ��:� ����	-� 3��� �� ���<� �	� ��������� 	B�� #	��� 
�� ���� ��� �������� ��� �	�	�
���������	��
�
��	���>� -����	����������������������-��	��������	������ �	�������	������������#	������-�	��
�����
��������� ��� ������� �"�� ���������� #	��� �	� ��� 
���	 � ��
������ �� 3��� �	� ��������	� �	� ��."����
3���������������
�
���� -�
����3���	����.������-��	���������"������������- �	��������	���*��
�

·  �����
������!������	���������	�����������.������ ������������
�



����������	
��������	������	�������	������� � ����������������������	���������

 12 

·  ��� ��
������!�� ��� 3��� �	� 
�.�	�����	� ��������	� ��� �
������ �	��� ���-� 	�� ��	� �����������
��� 
��	���� ��� �������	� ���� ������-� �� �� ������ ��� ��� ����� ���� �!���� �����!���� ���
	�	�
�.�	���	���#	������-�3����	�
�.�	�����	� 	 ����
������-�	����
��3����������E���
������������.����������������:����	�������	����� 	���������	��

�
��	���>� -������<�-��	������������3���������-���
��<�	���� �����������	�
��	��	������.��������
������� �� �� �	� �����	� ��� ���	� �7	�� ��� �����	�!�� � �� �	�	� �����	-� �	� ��
�����"	���-� 
�3���
���3��-��.��������������0�	����
�	���		-��	�	� ����������������������
�.�������������������
��	�.������	��
�
���� -���������	�	������	-�����	���.�������������-��� 	�.������	��	
�����������������!�����
��
������� �� ��� 
��	��� ��
���������� #�� ����	� ��		-� 	 �� .������	� �!����	� 3��� 	��E�� �� 
����	�-�

����� �������� ���� ��
��	���!�� ���!����� � H��0���I � ��� '&�� ���	�� ;� 	�� 	���-� ��� 	��
���������	����������	���������	������
�
��	���>� -�3��� ��� ���� �	��� ������ ��� .���������!�-� 
������� ��� ��� ��� ���	�
��	�	�M�������	� ����
#	�����
�
���� -� ��� ����� ���3��� ��� ���-� 
������3��� ����� �������� � ���!���� �
���� ���� ��������� ������
3��� ��3��� �
���� ��� �	���-� 
����� 
�����:��� 	�� 
�� 	��� ��� ��������C�� 	�� ������<� �	��� ��.�����
�����	������������	�������9�	������-�9�����9�
������ ��
�
��	���>� -������	�7�����	�������	����
������!������	�	��� ����
�
�N������ ��"�����	���������
�����6�����	�����!��M�������� ���#	����
� �
�N������ �3���	�������������������6�����	�����!��M���������� �#	���������9��������6��!�����
�
 N������ ���������-�3���
������	�������������������������� !�����
�
���� -��	���	�����-�3����	��	���������	����	��	��
��-� ���	������-�	��������0��	��
�����
������
�3�������-����	������
���������
�
�	� ��������	� �� �	� 
�.�	�����	� �������	� �� 	�� � �����!�-� ���� ��� ������ ��� .����� ����	� �� �	�
������	����
������!����
�
��	���>� -����������!������O������<������������	���������� ���"����������!���������
���������
�662-�����E���
��	���
�������	��
�
���� -�������!������<����-�
������������������	� ����	�����
���������	������� �������
�����	�����	�����	�	������	�
���	���������	���
� .�	�����	���������	����	��������!����
�
����	������������	���
	����������	*�
�
�B��������	����9����	������	�
�
9�������	�.��������	��
#	�����
	��������-�3�������������������	��0
����� ���	-�
���	����������	������������	���
�



����������	
��������	������	�������	������� � ����������������������	���������

 13 

����	����������	���
	������������	�.��������	-�� 	������	�����������
#0��
����������-� �� ������ �� �0�	���� �����		� ��� � �� �����-� 
���� ������ �	��� ��	�������!��
�������
��	������	���������
�
��� ��� ���� ��� 
������"�� �����	�!�� ��� ��� ������� �� ����� ��� ��	� 
�����
���	� ��������	-� ��	�
������	-� � ��� � ��� ������� 
����� ��	����������� ��� �� ���	�!�� ��� ��� ������� ������� �������� ��
��	��.�����	����������!�-�
��3��������	�����-��� 	�'&�����	)��	��
�
��� ��� ���-� 	���
��� ���	� ������������ 3��� ��� 
� �	��� ��������� 
����� ������ 	�� 
�
��

�����������-��������������
���������������
��	 ������������������
��	������������
�
#	��� ������� 
�����-� ��	-� 
��	���� ��� �� 
�������� 3�� � �.����� ��������� ��� 	��������	� ���
��
��������-� 3��� �����"��� �	���� ��������	� 
�� �	� 
 ����	� 
E����	� �� 3��� 	������ �� 	�������-�
�	�����	�����������	������	��
����	�.������	��
�
$,������� ������� �� �	��� 
��-� 
�� ������	� .������� �	-� ��	� .������	� ��� ��7	� ��� ���	� ��� ���	�
�7	-� ��� ��
��������� ������	� �� ���	�	� ��� ��.������ �� ��	��
������-� ����-� �� �� 
������ ��� �	�  �
�7	%�
�
9�������"	����	�������������	
�������
��
;�
����	�	������������������	
������	���������� ������������������-��	�
��	���	��������
�
6���!��
��������H���������������	����	����I�	� �����������	�
��	���	������������!�-�����
�������

���������-����������	�
�������������
�
$#����������3�������
��	����������������'�='(��7 	-�	<������������	���������	����-��	�
	����-�
3���������<�����
���������������������
��	�!���� ���������!�%�
�
�B��	�	�����	�9��	�����	;���
�
#	����� ������ .�����-�3��� ����3��� 	����� �� ���	� ���� �	�3��� ��� �0�	���-� ��0������	� ��� �������-�
����������"�-������������.���������
�
����� �	� �	�	�����	� 
��	����	-� 	�� ���� 
�3��7�� � ����!��� ��� .������ ���� �	�	������ 
��	���-�
	����� ���� �������� ��� 
��	��	� ��� ��	��
�������	� ."	���	�� ���� �����������-� ���� ������!��

��	����:���-�3�����	
����	�	�����	���	-���3����� �����	��������������������
�
������ �	��� ������������!�-� 
�� ��� �	������:� ������� 	� ��� �	� 
�"���	-� 
�.�	�����	� �� ��	���	� ���
�	� 	������	-� 3��� ���� 3������ �������� ��	� 
	����� ����	� ��� ��� 
�.�	�!�� ��� ����������� .�������-�
�����������	���7�����������������	�	��������	��� ����������	�����������������������
�
�����	��������	�3������������������.����������� 	�	������
��	����
�������*�
�
9������ ������-� �	� �����-� ��� 
��	��� ��� ��
������ ��� ��������� ���� ��������� ���!����� �� �����
��	���������������	���	�	������
��	�����#���	�	�� ����
��	���-�	�����	��������	�	������	�����	�
����	�����	� ��� ��� 
��	��� ��
���������� �#�� �	�	���� �� 
��	���-� 	���� 
��	��� 	��� .�����!�-� �� ���
3��� .������� ��	� 
�
��	� 
��	��	� ��� ��
���������� ��� ������	�����!�-� �	��� 
���������
.�����!��
�����	�	��	�	�����	�
��	����	��



����������	
��������	������	�������	������� � ����������������������	���������

 14 

�
$9!�� 	�� ��������� �	��� ���������%� $9�� ��� ������� � 	
������ 
���� ��������	� .��������	%� $>�
�����������	�
�.�	�����	%�C��	�	�A��������	� 
�.�	�����	B-�$	������������
�����J<������
#	
���������#�
�����	�����@���%�
�
$��<�
�	��������	���������	�
�.�	�����	-������ �	�����������	�.��������	-�3�����������������

�
�%�
�
B��������	�9����	������	��
�
#�� ��� ���!�� ��� ������	� 
�.�	�����	-� 	�� 	�
��� 3� �� �������-� �	� ��� ��0������ ��� ������ ��
�������-���0��������������-���0����������������" �-���0���������	������	����������!�������
��	��-�
�<���������������������������!��	��=	�������- ������������.��������������������
�
���-� $9!�� 3�������� .���������� �	��	� 
�.�	���	%� $ ��������� ��	������	� ��� ��� D�����!��
>��
������%��>�������:-�	�����������������.������� 
�.�	��������������!������������������
�
#�� �	�� ��	-� �	������ ���	� ���.�����	� ���� ���� 	�� � ���������!��$��� 	�� ��	� ����%� �$��<� ������
.������%�$����������
�.�	����%�
$#	�	� ��������	� 
�.�	�����	-� 	�������� 	����� �� �����	��	%� >� ��� 	�� �	��� �������� ��� ���
���
�7�� ����������P� ,��	� ��	� ��
��	�	� 	��������� ��	� 
�� ��� �����������-� �� 
����� 
�����
	����	�������	������(((����	�=�
�
���������������!��������	������!�������
��������� ��
�
9���� ��������� ���!���-� ������������ �	� !����	� ��� �������!�� ��� ��� 	������!�� ���
��
���������� �#��9��������-� 	�� ���� ������ � � �3��
	 � ��� ��	� �&(� 
�.�	�����	� 
���� �����:���
��	����������	��
�
#�� �3��
� ��� �������!�� �� �����������<�� �����-� �� � ��.������-� ��� .�	�����
�����H
������3��� ���
9��������� 	�� ���������� ���� ,���I-� 3��� ��������� ���� � ������!�� ��� ��� 	������!�� ��� 	����� �� ����
������ ������ ��� 
�
��	��� ��� ��	����!�� ��� ������ 	-� � �������� 5���������� ��� ������!�� ��
����	
������������,�������������������.������� !�������������������5�������������6�����!���
�
!"+"�.%��!��0� "���!��%#��$����#��
�
A�	� ���	�	� ��� �	� �����	-� �� ������ �������-� ��	� 	���� ��� 3��� 
���	� 
���
�����	� ��� �	�
��	�������	� ��� �������!�-� ��� ���� ������������ � ������-� ������ �	�	� ��	�������	� ���
�������!�-� �	���� ������ ��� ������� ��	� 
�����	� � �� ��	� 
��	��	� �� ��	�3��� 	�� ��	� �
������C� ���

���!�������	�
��	��	��.������	-���������������� ���������	-����3���������	��������
�������!��
���������������������������	��������	����������<�- ����
���!�������	��������0�����������-�
���������3������	������	�������������������
� ����������
�
���
��	��-�	������	�������
���
�������������������������	���	�������	�B���� ��?���<�?�����������	�������	��-���.���<��	����
�	������	�
���������:��	�����
	����"����
�
#������-�3����	���
���!�-��	�
��.�����������
���� �������	������	�����������!���������������
��
����������
�



����������	
��������	������	�������	������� � ����������������������	���������

 15 

#	-� �=	�� ��
������-� 	��� ��
��	��������-� ��� ��
 ������!�� ���� 
�.�	����� �� ��� �����<	� 
�� ���
�����������	
��".���������	���������"	����	���� ���
��	�������	�3���	����	��
������	������	��
�
;�	��������	����������-�	��������
��������
�
#�� ���� ��� ��	� ����������	� 	�����	� 	���� ����	�� � �� ��	� �����������	� ����	����	� 
���� �
������ 	��
.����!�� ��� ������!�� �� ��	� 
��	��	-� ���������� ��� ��� 	����� �����-� ��� ��� ������������ ���
������������������
������-��������������
�
 ��	�������:����@��
�
6I� ��� ,��-� ��
���� ��� ��� ��� ��.������� ��� ��� 	����� ����� �� ��������!�� ���� ����� 5���������� ���
6�����!���
�
QI�9�
������� 
���� �������� ��� ��	� .������	-� ��� ��� ������ ��� �����5���������� ��� ������!�-� ;�#��
D����!��2���	�J����		�#0�	�����	-�����2����	�;�� �	�����	�2�����D��������
�
������������������	�����������	�	�����	-������ 	�.������	�.���������������-���3������,���-�	�����
������������������
��������������������������� 	�������	������	�.������	��
�
�������
����.����*��
�
$����
�	��������	�962-�3����0�	������������������� �%�
�
$C�������	����	-���������������G��������D������� 3�����	��������	������.����������	�
��	��	�
�����	��
������%�
�
��� ��������!�� ����������!�� ��� �	� 	�	����	� ��� � ������� �� �������	� ������	��#��9��������-� 	��
�	���
��
���������6���������������
��������-�3���� ��������	�	��������������
��
�
�������
����������������	�
��	������	��
�
�

+�������
�2,�-�������1�3
�*4����	�������������*''0 �
�
�
�
�
�
�
�
�
�
�
�
�
�
�
�



����������	
��������	������	�������	������� � ����������������������	���������

 16 

4. EL SISTEMA DE ATENCIÓN A LA DEPENDENCIA…¿ES LA C UARTA PATA DEL 
ESTADO DEL BIENESTAR?  
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6. LA RELACIÓN MÉDICO PACIENTE, NUEVO PARADIGMA DE LA ATENCIÓN 
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8.- LÍNEAS GENERALES SOBRE LA SESIÓN CLÍNICA, DIRIG IDA A LOS 
FISIOTERAPEUTAS 
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12. LÍNEAS GENERALES SOBRE LA ATENCIÓN PSICOLÓGICA DE FAMILIAS CON 
ENFERMEDADES NEUROMUSCULARES  
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13. DÉCALOGO DE BENEFICIOS DE LAS EXPERIENCIAS GRUP ALES 
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17. TRABAJADORAS FAMILIARES Y SU SUPERVIVENCIA EN U N CONTEXTO DE 
DOBLE MENSAJE  
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18. LOS PROFESIONALES QUE SABEN DEMASIADO  
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19. LA TRABAJADORA SOCIAL DEL SIGLO XXI, LA TRABAJA DORA SOCIAL DE 
HOY 
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20. EL TRABAJO SOCIAL EN LAS ENTIDADES  
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21. ADAPTACIÓN E INTEGRACIÓN DEL COLEGIO A LAS NECE SIDADES DEL NIÑO 
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24. STEINERT I SU INFLUENCIA EN EL COMPORTAMIENTO;  
NOS CONFORMAMOS O NOS RESIGNAMOS 
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25. COMO NOS CUIDAMOS; ALTERNATIVAS DE VIDA  
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26. UNA APROXIMACIÓN A LA REALIDAD DE LAS FAMILIAS VS. MUJERES 
CUIDADORAS �
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28. COORDINACIÓN ENTRE ENTIDADES:  
ESTRATEGIAS DE COMUNICACIÓN Y OBJETIVOS COMUNES  
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29. EL TRABAJO SOCIAL, LA DEPENDENCIA Y EL ASOCIACI ONISMO 
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33. LA ÉTICA  
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